
№ 1 (317) СТУДЗЕНЬ 2022 ГОДА

БЕ ЛАРУСК АЯ 
ПРЫМАЎК А

У ЦЭНТРЫ ЎВАГІ

ЗБРОЯ

ЗНАЧНА БОЛЬШ НАВІНАЎ ПРА ГАРАДОК НА HARADOK.INFO

Не падпірай у жыцці 
гнілое, бо яно ўсё 

роўна ўпадзе.

Прапануем вашай увазе чатыры 
фота-факта пра слабую тэрмаізаляцыю 

цеплатрасы ў мікрараёне Гагарына. 
Хто адказвае за гэтыя страты і аплачвае 

абагрэў паветра? Могуць дэпутаты 
гэтым пацікавіцца? Колькі такіх люкаў 
у Гарадку?

Камунальнымі службамі Гарадка 
праводзіцца пэўная праца па 
абмежаванню цепла страт пры падачы 
цеплаэнергіі да спажыўцоў у Гарадку.

Толькі зімой добра бачна дзе 
такая страта цяпла адбываецца і па 
сёняшні дзень. Цяперашняя жа зіма 
са снегападамі з’яўляецца наглядным 
«кантралёрам» за якасцю цеплатрас у 
Гарадку. Добра бачна, дзе чыгунныя 
люкі цямнеюць на навакольным снезе.

Мне часта даводзіцца наведваць маці 
на Чкалава і прахадзіць каля дзіцячага 
садка № 3 па вуліцы Гагарына. Тут 
каля садка дзеці, выхавацелі, бацькі, 
жыхары ўжо каторы год зімой бачаць 
пэўную безгаспадарчасць: дзве кропкі 
абагрэва паветра.

Нас дзяржава ўжо больш 10 гадоў 
заклікае эканомней адносіцца да 
энергарэсурсаў. Апошнімі гадамі 
гучаць абяцанні выйсці на 100% аплату 
спажыўцамі затрат на ацяпленне і 
падачу гарачай вады ў зімовы перыяд. 

Толькі вось самі камунальнікі пры 
ўсіх сучасных тэхналогіях не могуць 
забяспечыць якасную тэплаізаляцыю 
труб, па якіх ідзе цяпло і гарачая вада 
ў нашы кватэры. Магчыма гэта вышэй 
уменняў тых камунальнікаў якія зараз 
яшчэ працуюць у Гарадку...

Такая ж страта цеплаэнергіі 
адбываецца і каля цеплапункта, які 
каля дома № 30 па вуліцы Гагарына. 
Тут каля дзвярэй могуць грэцца каты 
на люку.

А вось яшчэ большае месца для 
абагрэва катоў каля дома № 30.

І мяркую, што падобная сітуацыя 
маецца і ў іншых месцах Гарадка, дзе 
пракладзены цеплатрасы. Відавочна, 
што кіраўніцтва Гарадоцкага 
прадпрыемства кацельняў і цеплавых 
сетак мусіць заняцца ліквідацыяй 
такіх слабых месцаў у цеплаізаляцыі. 
І не толька ў Гарадку, але і ў іншых 
населеных пунктах раёна, дзе ёсць 
цепласеткі з такой  цеплаізаляцыяй, 
якая грэе паветра.

Фота на сайце: haradok.info 
Леанід Гаравы

Некалькі фота-фактаў пра люкі цеплатрасы на Гагарына, якія 
грэюць паветра...

БЕРАЖЫЦЕ ЦЯПЛО! 

Для вырабу самаробнага піста-
лета вясковец з Гарадоцкага 
раёна выкарыстоўваў некато-
рыя дэталі ракетніцы, але 
большую частку канструкцыі 
вырабіў сам.

Прадмет, падобны да пісталета, 
у вяскоўца канфіскавалі 
супрацоўнікі міліцыі. Прыладу 

перадалі на даследаванне 
ва ўпраўленне Дзяржаўнага 
камітэта судовых экспертыз па 
Віцебскай вобласці.

Эксперты ўстанавілі, што сама-
робны пісталет прыдатны да 
стральбы, з'яўляецца наразной 
агнястрэльнай зброяй і выраб-
лены самаробным спосабам з 

Самаробны пісталет зрабіў жыхар Гарадоцкага 
раёна, выкарыстоўваючы дэталі ракетніцы. 
Эксперты былі здзіўлены.

“ВЫНАХОДНІК”: ЭКСПЕРТЫ ЗДЗІЎЛЕНЫ
выкарыстаннем асобных дэта-
ляў асвятляльнага і сігнальнага 
пісталета ўзору 1930 (АСП-30).

Здзіўленне ў адмыслоўцаў 
выклікала тое, што рамка 
зброі канструктыўна падобная 
з рамкай пісталета ОСП-30, 
але выраблена самаробным 
спосабам; ствол і нарэзы ў яго 
канале таксама былі выкананы 
самаробным спосабам, што 
дастаткова рэдка сустракаецца 
ў экспертнай практыцы.

На мужчыну Гарадоцкі 
РАСК пачалі крымінальную 
справу, паведамляе афіцыйны 
прадстаўнік УГКСЭ Рэспублікі 
Беларусь па Віцебскай вобласці 
Ганна Барышнікава.

Нагадаем, што некаторы час 
таму ў Міёрскім раёне быў 
канфіскаваны рэвальвер пад 
малакаліберны патрон, таксама 
выраблены саматужным 
спосабам.

Іван Дзедушкін

СЕЛЬСКАЯ ГАСПАДАРКА

Адпаведна статыстычных 
дадзеных у Гарадоцкім раёне 
ў гэтым годзе па стану на 
лістапад нарыхтавана значна 
менш кармоў, чым у 2020 
годзе. Толькі на ўмоўнную 
галаву жывёлы атрымалася 
больш амаль на 40%. Сумныя 
рэальныя лічбы і па іншых 
паказчыках развіцця сельскай 
гаспадаркі Гарадоцкага раёна.

Такія статыстычныя дадзеныя 
прыводзяцца ў бюлетэні 
“ С а ц ы я л ь н а - э к а н а м і ч н а е 
становішча Віцебскай вобласці. 
Студзень-лістапад 2021 г.” 
ад Віцебскага абласнога 
ўпраўлення статыстыкі у 
раздзеле які датычыцца 
сельскай гаспадаркі вобласці. 
Тут бачна рэальная карціна 
сельскай гаспадаркі ва ўсіх 

раёнах Віцебскай вобласці.
Так у Гарадоцкім раёне 

нарыхтавана 30 596 тон кармоў 
у пераразліку на кармавыя 
адзінкі, што склала толькі 64,8% 
ад 2020 года. Гэта самае істотнае 
падзеннне нарыхтоўкі сярод 
раёнаў Віцебскай вобласці за 
гэты год. Падобнае падзенне 
зафіксавана яшчэ ў Браслаўскім 
раёне – 65,1%, Бешанковіцкім 
– 66,8%, Шумілінскім – 66,1%, 
Чашніцкім – 69,3%. Ніводны 
раён Віцебшчыны не здолеў 
паказаць мінулагодні паказчык. 
Наблізіўся толькі да 100% 
Пастаўскі раён – 98,7%.

Але калі ва ўсіх гэтых раёнах 
на ўмоўную галаву жывёлы 
кармавых адзінак стала значна 
менш: Шумілінскі з 32,2 ц. к.а. 
да 21,6 ц.к.а., Бешанковіцкі з 

30,2 ц.к.а. да 21,6 ц.к.а., то ў 
Гарадоцкім раёне наадварот. 
Было ў 2020 годзе 20,1 ц.к.а., 
а ў 2021 пры змяншенні 
нарыхтоўкі кармоў на 35,2% ( 
больш чым на трэць(!)) стала 
27,7 ц.к.а..

Як такое можа быць? У раёне 
адбыўся масавы забой жывёлы? 
І гэты забой больш, чым на 37,8 
%? Тады меншая колькасць 
нарыхтаваных кармоў дасьць 
рост да 27,7 ц.к.а, так? Або ў 
раёне ці вобласці памыліліся 
спецыялісты ад статыстыкі і 
далі такія лічбы. У нас зараз 
хапае чыноўнікаў якія па сваёй 
пасадзе мусяць разбірацца з 
такой магчымай нестыкоўкай.

Тым больш, калі паглядзець 
наступную табліцу па вобласці 
аб нарыхтоўцы кармоў з траў, 
то ў Гарадоцкім раёне іншы 
малюнак.

У 2020 годзе ў раёне было 
нарыхтавана 36,3 ц.к.а. на 

У Гарадоцкім раёне кармоў нарыхтавалі істотна 
менш, а на ўмоўную галаву жывёлы кармавых 
адзінак стала значна больш. Так можа быць?

ДЗІЎНЫЯ СУАДНОСІНЫ ЛІЧБАЎ
жывёлу, а ў гэтым годзе толькі 
25,4 ц.к.а. . Гэта 70,0 % ад 2020 
года – як і мусіць быць, пры 
змяншэнні агульнай масы 
нарыхтаваных кармоў з траў да 
72,4% за 2021 год.

Але гэтая статыстыка 
Віцебшчыны сумна па сваёй 
сутнасці. Менавіта яна 
зафіксавала, што Віцебская 
вобласць буксуе ўжо які год. 
І гэта прывяло да аргвывадаў 
па замене старшыні Віцебскага 
аблвыканкаму.

Толькі на тых прынцыпах, 
якія дзейнічаюць, як у 
сельскай гападарцы, так і ў 
грамадстве ды і ў палітыцы 
з багны не выбрацца. Трэба 
рабіць рэальныя перамены, 
пачынаючы з эканамічных 
асноў. А тут павінна быць 
палітычныя воля новага 
кіраўніцтва ў Беларусі.

Іншага выйсці няма.
Леанід Гаравы

Гурты калядоўшчыкаў пара-
давалі аднавяскоўцаў, да 
якіх завіталі ў госці, вясёлымі 
каляднымі прадстаўленнямі, з 
удзелам традыцыйных перса-
нажаў, песнямі, святочнымі 
віншаваннямі ды шчырымі 
пажаданнямі. Гэта адбылося ў 
вёсках дзе працуюць сельскія 
Дамы культуры: Верамееўскі, 
Вархоўскі, Бычыхінскі, Віраў-
лянскі, Межанскі, Дуброўскі, 
Пальмінскі, Кабішчанскі.

Таксама ўдзельнікі народнага 
фальклорнага калектыва 
«Глейна» і творчага калектыва 
сектара «Аўтаклуб» наведалі 
вёскі Халамер’е і Льнозавод з 
фальклорнай каляднай прагра-
май «Казу вядзём, шчасця 
нясём».

Правядзенне калядавання 
на сакавітай беларускай мове 
засведчыла, што народная 
беларуская культура яшчэ жыве 
ў вёсках Гарадоцкага раёна, 
дзякуючы найперш установам 
культуры.

Л. Антонаў
Паводле haradoktour.by

«КАЗУ 
ВЯДЗЁМ, 
ШЧАСЦЯ 
НЯСЁМ»

Свята народнага калян-
дара Каляды правялі 
клубныя установы, што 
з’яўляюцца філіяламі 
Цэнтра традыцыйнай 
культуры і народнай 
творчасці.

НАРОДНАЕ СВЯТА
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ЗДАРЭННЕ

ЭКАЛОГІЯ

КАНТРАБАНДА

ПАЖАР

АДПАЧЫНАК

Цяпер за гатэлем ужо 
дзейнічае лядовы каток, 
які будзе ярка асветлены 
да канца месяца. Пра 
гэта напісаў П.С. Мяжуеў 
пры абмеркаванні працы 
па асвятленню лядовай 
пляцоўкі.

Лядовая пляцоўка, 
якая створана, дзякуючы 
супрацоўнікам ВАЦАП 
па ЗВС пад кіраўніцтвам 
П.С. Мяжуева, хутка будзе 
паўнавартаснай хакейнай 
пляцоўкай на якой будуць 
праходзіць катанні і 
спаборніцтва.

Гэта зразумела з той 
спрэчкі, якая адбылася пад 
пастом «Лядовая коўзанка 
на Гагарына чакае аматараў» 

у ВКантакце. Спрэчка 
прайшла з 8 студзеня ў 
групе https://vk.com/haradok 
паміж Паўлам Мяжуевым і 
Наталляй Мядведзевай аб 
тым: ці асветлена лядовая 
пляцоўка пасля 18 гадзін 
вечара.

П.С. Мяжуеў паведаміў: «в 
настоящее время проводится 
закупка прожекторов 
освещения (12шт), которые 
будут установлены в этом 
месяце. На следующей 
неделе начнём монтаж сетки 
ограждения за воротами. В 
общем хоккейная коробка 
постепенно приобретёт 
положенный ей вид.» З 
гэтага вынікае, што лядовая 
пляцоўка зараз патрабуе 

ўстаноўкі ліхтароў для 
асвятлення ў цемры. І гэта 
праўда.

Патрабуе, магчыма, і не 12 
ліхтароў, а хаця бы паловы. 
Бо магчыма будзе так, 
што з 12 ліхтароў будуць 
працаваць менш паловы.

Пакуль жа пляцоўка 
асвятлецца ад чатырох 
ліхтароў, якія былі 
усталяваны для асвятлення 
гатэля яшчэ ў 2014 годзе, 
калі праводзіласяяго 
рэканструкцыя да абласных 
«Дажынак».

Толькі з таго часу каля 
ўвахода ў гатэль дзейнічае 
толькі адзін ліхтар. А амаль 
паўтарадзесятка ліхтароў не 
працуе.

Ды з іх яшчэ два  моцна 
паламаны мясцовымі 
вандаламі.

Крыху лепш сітуацыя з 
асвятленнем каля ФАКа, дзе 
маецца басейн.

Таму добра, што кіраўніцтва 
ВАЦАР па ЗВС працуе над 
асвятленнем пляцоўкі і 
прыводзіць яе ў патрэбны 
выгляд. Але ж такое ж 
штучнае асвятленне, як і 
пляцоўкі, патрэбна і для 
самаго гатэля з яго фасаду і 
каля ФАКа.

Вось такія фота-факты 
пра асвятленнне не столькі 
лядовай пляцоўкі, колькі 
гатэля «Спартыўны гарадок» 
і ФАК па вуліцы Гагарына, па 
стану на 10 студзеня пасля 
18 гадзін. Так?

Л. Антонаў

На лядовай пляцоўцы за гатэлем «Спартыўны 
гарадок» на Гагарына магчыма катацца ўжо і 
вечарам. А ці асветлена пляцоўка як трэба?

АСВЯТЛІЦЬ ПЛЯЦОЎКУ 
ТРЭБА!

Фото свиных туш, при-
порошенных снегом, появи-
лись в соцсетях. Факт 
несанкционированной ути-
лизации подтвердили в 
Витебском областном комитете 
природных ресурсов и охраны 
окружающей среды.

Проверку проводило управ-
ление сельского хозяйства 
Городокского райисполкома, 
которое и выяснило что на 
производственном участке 
«Северный» действительно 
складывали в открытые 
траншеи павших животных.

На месте несанкциониро-
ванной утилизации свиней 
провели дезинфекцию, а на 
производственном участке 
«Северный» приняли меры 
к недопущению подобных 
нарушений в дальнейшим.

Главного ветеринарного 
врача участка привлекли к 
административной ответствен-
ности.

Ігар Арцюх
viciebsk.cc

На производственном участке «Витебского комби-
ната хлебопродуктов» в Городокском районе 
дохлых свиней просто сбрасывали в траншею. 
Там пришлось делать дезинфекцию.

ПРОСТО СБРАСЫВАЛИ 
В ТРАНШЕЮ

Витеблянин Дмитрий 
Корнеенко получил 
по этому поводу еще 
несколько ответов от 
компетентных органов, в 
том числе — из комитета 
по сельскому хозяйству 
и продовольствию 
Витебского облисполкома.

Как оказалось, решение 
о складирование трупов 
павших свиней и боенских 
отходов за забором 
производственного участка 
«Северный» Витебского КХП 
в агрогородке Пальминка, 

было принято из-за поломки 
оборудования.

На этом свинокомплексе 
испортился котел 
Лапса, при помощи 
которого утилизировали 
биологические отходы 
производства. Поэтому на 
свинокомплексе решили 
складировать эти отходы 
в траншеях, вырытых за 
забором, что нарушало 
ветеринарно-санитарные 
правила.

В результате на 
главного ветврача 

участка И. Гавронову 
составили протокол 
об административном 
правонарушении, а его 
руководителю выдали 
предписание об устранении 
нарушений.

Предприятию выделили 
контейнеры, куда теперь 
складируются трупы свиней 
и подобные отходы, затем 
их должны доставлять на 
Белыничский протеиновый 
завод.

Эпизоотическая обста-
новка по особо опасным 
болезням свиней в районе 
благополучная, уверяют 
чиновники.

Ігар Арцюх
vitebsk.cc

История с тушами дохлых свиней, валявшихся 
под открытым небом в Городокском районе 
получила продолжение — стало известно, почему 
на свинокомплексе так поступили.

СТАЛО ИЗВЕСТНО ПОЧЕМУ…

- Мы прыбылі на месца 
пажару ўжо праз лічаныя 
хвіліны, - успамінае начальнік 
дзяжурнай змены Дзмітрый 
Мукамол. - З акна кватэры 
ішоў дым, віднелася полымя. 
Разам з калегамі камандзірам 
аддзялення Андрэем Ерашэ-
вічам і кіроўцам Аляксандрам 
Волахавым мы ўключыліся ў 
апараты і пабеглі ўнутр.

У пад'ездзе было вельмі 
дымна. Унутры падпаленай 
кватэры, у далёкім пакоі мы 
ўбачылі мужчыну, ён стаяў 
каля сцяны, быў разгублены і 
дэзарыентаваны. Мы вывелі яго 
на вуліцу і перадалі медыкам, 
ён быў моцна п'яны, ад 
шпіталізацыі - адмовіўся.

- У гэты час па радыёстанцыі 
дыспетчар перадала 
інфармацыю, што на другім 
паверсе ў кватэры яшчэ ёсць 
людзі, якія з-за моцнага дыму не 
могуць пакінуць дом. Мы ўбеглі 
на другі паверх у кватэры, 
там была жанчына, 1978 года 

нараджэння і двое яе дзяцей, 
2002 і 2015 гадоў нараджэння. 
Яны былі напалоханыя і баяліся 
ісці ў задымлены пад'езд. Мы 
супакоілі іх, апранулі маскі і 
вывелі іх на свежае паветра, - 
дадаў Дзмітрый. Паралельна 
ратавальнікі эвакуіравалі яшчэ 
траіх жыхароў, з іх ніхто не 
пацярпеў.

З абставін праверкі стала 
вядома, што гаспадаром 
кватэры, дзе адбыўся пажар,  
з'яўляецца мужчына, 1988 
года нараджэння, які нідзе 
не працаваў, стаяў на ўліку ў 
міліцыі.

Пажар ліквідавалі 
ратавальнікі, агнём у кватэры 
пашкоджана маёмасць, 
закураны сцены і столь.

Па гэтым факце праводзіцца 
праверка, прычына пажару 
высвятляецца. Разглядаецца 
версія - неасцярожнае 
абыходжанне з агнём пры 
курэнні гаспадара кватэры.

Т. Гаражанка

23 студзеня ў 3-37 ратавальнікам паступіла паве-
дамленне аб пажары кватэры па вуліцы Гагарына 
ў горадзе Гарадку. Да месца паведамлення па 
вул. Гагарына д.4 былі неадкладна накіраваны 
падраздзяленні пажарнай аварыйна-вырата-
вальнай часці №1 Гарадоцкага раённага аддзела 
па надзвычайных сітуацыях.

У ГАРАДКУ 
ГАРЭЛА КВАТЭРА

В грузовых отделениях 
транспортных средств, оста-
новленных в рамках контроля 
за ввозом и оборотом 
товаров, сотрудники таможни 
обнаружили произведенные в 
Республике Беларусь табачные 
изделия и бутылки с алкоголем.

Сигареты открыто разме-
щались в багажных отсеках 
двух транспортных средств. В 
третьей автомашине коробки 
с алкоголем находились среди 
сувенирной продукции и 
канцелярских товаров.

49 тысяч пачек сигарет и 
алкогольную продукцию 
передали территориальному 
органу МВД России для принятия 
мер в рамках имеющихся 
полномочий. 710 пачек сигарет 
передали в территориальное 
подразделение Роспотребнад-
зора для принятия решения 
в рамках имеющихся полно-
мочий. Ориентировочная 

стоимость табачных изделий 
превышает 2,5 млн рублей. 

Ранее 23 августа 2021 года 
таможенники в Псковской 
области пресекли ввоз 124,5 
тыс. пачек сигарет на терри-
торию региона. Стоимость 
контрабандной партии превы-
шает 6 млн рублей.

По данным Северо-Западного 
таможенного управления, 
грузовое транспортное 
средство было остановлено на 
лесной дороге возле деревни 
Дубокрай в Невельском районе. 
При осмотре в транспортном 
средстве обнаружена крупная 
партия белорусских сигарет 
без акцизных марок РФ и 
маркировки. Водитель не смог 
предъявить сопроводительные 
документы на перевозимый 
товар. Об этом сообщает 
Псковское агентство инфор-
мации.

Л. Антонов

Крупную контрабанду сигарет и алкоголя еще раз 
пресекли в Невельском районе, который граничит 
с Городокским районом.

КОНТРАБАНДА 
В НЕВЕЛЬСКОМ 

РАЙОНЕ

У Гарадоцкім раёне 42-гадо-
вая жанчына за рулём «Peu-
geot» на 8-ым кіламетры аўтада-
рогі Гарадок-Селішча-Іванаўка 
не справілася з кіраваннем, 
з'ехала з дарогі і сутыкнулася з 

прыдарожным дрэвам.
З атрыманымі цялеснымі паш-

коджаннямі пацярпелая была 
шпіталізавана ў Гарадоцкую 
ЦРБ.

Аліна Карпызіна

Днём 11 студзеня ў Віцебскай вобласці жанчына-
кіроўца здзейсніла наезд на прыдарожнае дрэва, 
паведамляе тэлеграм-канал ДАІ Віцебшчыны.

АЎТО І ДРЭВА
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ПРАЕКТ

ЛІКВІДАЦЫЯ

Старшыня Беларускай сацыял-дэмакратычнай пар-
тыі (Грамада), палітолаг Ігар Барысаў выказаўся 
адносна праекта Канстытуцыі, які прапаноўваецца 
вынесці на рэферэндум.

ІГАР БАРЫСАЎ: ПРАЕКТ КАНСТЫТУЦЫІ 
НЕ АДПАВЯДАЕ ЧАКАННЯМ БЕЛАРУСКАГА НАРОДА

Ігар, як пракаментуеце 
праект, які быў апублікаваны 
дзяржаўнымі СМІ?

Відавочна, што фраза 
Аляксандра Лукашэнкі «я 
свой народ за цывілізаваным 
светам не павяду» у гэтым 
праекце Канстытуцыі набывае 
сапраўдную моц. Адзін з 
беларускіх прапагандыстаў 
падкрэсліў, што мы перастаем 
капіраваць іншыя практыкі 
арганізацыі грамадства і 
ствараем сваю. У гэтай сувязі я 
адразу ўзгадваю Муамара Кадафі 
з яго непаўторнай джамахірыяй. 
Такога палітычнага ўладкавання 
не было і наўрад ці будзе 
яшчэ хоць у адной з краін 
свету. Тое, што стваралася 
лівійскім дыктатарам як нешта 
арыгінальнае — атрымалася 
вычвурным і эксцэнтрычным. 
Акрамя таго, у беларускім 
праекце Канстытуцыі 
знаходзяцца агульныя рысы з 
кітайскай мелітакратыяй. Там 
таксама ёсць Усекітайскі сход 
народных прадстаўнікоў, які 
мае заканадаўчыя функцыі, 
збіраецца раз на год і г.д. 
Так што назваць праект 
беларускай Канстытуцыі 
арыгінальным можна, аднак 
каб быць аб’ектыўным варта 
акрэсліць яго, як эксцэнтрычна 
арыгінальным.

Якія змены прапануе зрабіць 
улада?

У першую чаргу зрабіць усё 
магчымае, каб выключыць 
апанентаў з актыўнай фазы 

любой выбарчай кампаніі, 
а таксама зрабіць меншую 
колькасць выбарчых кампаній, 
праз стварэнне адзінага дня 
галасавання па выбарах у 
мясцовыя Саветы дэпутатаў 
і Палату прадстаўнікоў з 
прадаўжэннем паўнамоцтваў 
дзеючых дэпутатаў на 5 год. 
У ідэале ідэя адзінага дня 
галасавання добрая, аднак яна 
кампенсуецца эксцэнтрычнай 
арыгінальнасцю — выбары 
павінны адбывацца ў апошні 
тыдзень лютага. Для тых, 
хто займаецца выбарчымі 
кампаніямі не адзін год 
зразумела, што ніхто ў маразы не 
будзе займацца зборам подпісаў 
ці агітацыяй на вуліцы. Такім 
чынам гасіцца любая вулічная 
актыўнасць ў часе выбарчай 
кампаніі. Прымальнымі чысламі 
для адзінага дня галасавання 
з’яўляюцца другія, трэція, ці 
чацвёртыя выхадныя верасня.

Прапануюцца ўзроставыя 
абмежаванні да кандыдата на 
пасаду Прэзідэнта. Прапануецца, 
што з 40 год можна ўдзельнічаць 
у прэзідэнцкіх выбарах. На маю 
думку, гэтай нормай адсякаюцца 
маладыя палітычныя лідары, 
якія з’явіліся ў часе мінулай 
выбарчай кампаніі.

Акрамя таго, прапануецца 
абмежаванне на ўдзел у 
выбарах для тых, хто пэўны час 
жыў у іншай краіне — кандыдат 
на пасаду Прэзідэнта павінен 
пражываць на тэрыторыі 
Беларусі цягам апошніх 20 год. 

Гэта фактычна накіравана на 
тых, хто вымушаны быў з’ехаць з 
Беларусі за апошнія 1,5 гады.

Таксама прапануецца норма, 
аб спыненні грамадзянства. 
Фактычна яна дае права 
любога свайго палітычнага 
апанента пазбавіць беларускага 
грамадзянства і зараз яна 
патэнцыйна можа быць 
накіраваная супраць дзеячаў 
беларускай эміграцыі, якія 
стварылі свае палітычныя 
цэнтры. Такую норму 
практыкаваў нямецкі Трэці 
Рэйх. Варта ўзгадаць, што 
сацыял-дэмакрат Вілі Брант 
быў пазбаўлены грамадзянства, 
аднак пасля краху нацыскай 
Германіі ён здолеў стаць яе 
канцлерам…

Што дзяржава гарантуе 
працоўным?

У новай рэдакцыі Канстытуцыі 
яна ўжо не дае права прымаць 
удзел працоўным у кіраванні 
прадпрыемствамі і ўстановамі, 
як гэта было раней. Хоць гэта 
на практыцы і не выконвалася, 
аднак такая норма існавала.

Таксама ўводзіцца норма 
аб сацыяльнай адказнасці, 
ўнясенні пасільнага ўклада ў 
развіццё грамадства і дзяржавы. 
Гэта фактычная легалізацыя 
дэкрэта аб дармаедах.

Ёсць яшчэ адзін дадатак, дзе 
бацькі абавязаны рыхтаваць 
дзяцей да грамадска карыснай 
працы. Гэта шырокая 
фармулёўка. Пакуль не 
зразумела, што яна мае на 
ўвазе, але зразумела, што яна 
стане фармальнай нагодай, 
каб прыцягваць да адказнасці 
бацькоў за дзеянні дзяцей.

Ці ўзмацняецца роля 
ідэалогіі?

Асобным пунктам 
прапісваецца, што дзяржава 
забяспечвае захаванне 
гістарычнай праўды і памяці аб 
гераічнай перамозе беларускага 
народа ў гады Вялікай Айчыннай 
вайны. У Беларусі гэты пункт 
выглядае крыху дзіўнаватым, 
бо Беларусь была ўцягнута 
ў Другую сусветную вайну ў 
1939 г., а ВАВ гэта ўсяго толькі 
яе частка. Таму бачым, што 
гэта робіцца невыпадкова, 
а каб праваахоўным 
структурам развязаць 
больш рукі і пераследваць 
за гістарычныя даследванні, 
якія не адпавядаюць агульнай 
ідэалагічнай лініі. Фактычна 

пад гэта можна падвесці 
забарону на ўжыванне бел-
чырвона-белага сцяга, бо раней 
афіцыйная прапаганда ўжо 
лямантавала, што нацыянальны 
сцяг выкарыстоўвалі 
калабарацыяністы, хоць доказаў 
гэтаму няма.

Ёсць таксама пункт, што 
праяўленне патрыятызма, заха-
ванне гістарычнай памяці аб 
гераічным мінулым беларускага 
народа з’яўляюцца доўгам 
кожнага грамадзяніна Рэспублікі 
Беларусь. Вось у гэтым пункце, 
хутчэй за ўсё, будзе давацца 
ацэнка той ці іншай гістарычнай 
постаці. Напрыклад Касцюшка 
дрэнны, а вось Сувораў добры 
і г.д. Калі нешта спрабуеш 
даказаць адваротнае — не 
праяўляеш патрыятызму.

Так а хоць што-небудзь 
станоўчае ў новым праекце 
Канстытуцыі ёсць?

Я бы сказаў, не станоўчае, 
а нейтральнае, бо ўсе 
станоўчыя прапановы 
стануць пры гэтай уладзе 
праз правапрымяняльную 
практыку ў лепшым выпадку 
нейтральнымі.

Калі казаць з пазіцыі 
сацыял-дэмакратаў, то 
скасоўваецца тлумачэнне 
існуючай адміністрацыйна-
тэрытарыяльнага ўладкавання 
дзяржавы. Выкрэсліваецца, 
што тэрыторыя дзеліцца 
на раёны, гарады, вобласці 
і іншыя адміністрацыйна-
тэрытарыяльныя адзінкі. Гэта 
дае магчымасць правесці 
рэформу і прыняць новы 
закон аб адміністрацыйна-
тэрытарыяльным абладкаванні. 
Мы маем такую канцэпцыю…

Уводзіцца магчымасць 
падаваць у суд на рашэнне і 
дзеянні (бяздзеянні) дзяржаўных 
органаў і службовых асоб, якія 
парушаюць правы і свабоды. 
Раней такога не было. Мы маем 
гатовы законапраект….

Прэзідэнцкія паўнамоцтвы 
абмяжоўваюцца двума 
тэрмінамі, але ёсць адна 
асаблівасць — Прэзідэнт 
можа быць старшынёй 
Усебеларускага народнага 
сходу адначасова, а тэрміны 
прэзідэнцкіх паўнамоцтваў 
могуць адлічвацца наноў для 
таго, хто зараз займае гэтую 
пасаду. Гэтаксама старшыня 
Усебеларускага народнага сходу 
(будучы былым Прэзідэнтам) 

пажыццёва ўваходзіць у Савет 
Рэспублікі. Гэта дае магчымасць 
аднаму чалавеку сядзець на 
некалькіх крэслах адначасова, 
што канцэнтруе ў яго руках 
дадатковыя паўнамоцтвы….

Даюцца некаторыя 
нейтральныя карэкціроўкі 
існуючых раней пунктаў, але 
яны з’яўляюцца касметычнымі.

Што можна сказаць 
падсумоўваючы?

Тое, што ні старая, ні новая 
Канстытуцыя не аблягчаюць 
жыццё грамадзян. Людзі 
чакалі зменаў, а атрымаюць 
рэакцыйныя змены з яшчэ 
большай канцэнтрацыяй улады. 
Тым больш ведаючы, што «не 
да законаў» зараз — «не да 
законаў» будзе і пасля і ўсё гэта 
выглядае як унутраныя правілы 
пераразмеркавання ўлады 
ўнутры наменклатуры, аднак 
з гэтых працэсаў (стварэнне 
альтарнатыўных праектаў, 
шырокае абмеркаванне 
існуючага, вылучэнне ў 
камісіі і назіранне, свабодны 
і справядлівы падлік галасоў) 
выключаны грамадзяне і 
палітычныя партыі.

Усебеларускі народны сход 
— гэта стварэнне нейкага 
абсалюту, куды прапануецца 
загнаць прадстаўнікоў усіх 
трох галін улады і мясцовай 
вертыкалі ўлады. У ідэале ўсе 
гэтыя тры галіны ўлады павінны 
ураўнаважваць адна адну і 
стрымліваць, а не згладжваць 
супярэчнасці, бо калі іх не 
будзе — не будзе ні дынамікі, ні 
прагрэсу.

Немагчыма адказаць на 
пытанне — што ж гэта такое за 
Усебеларускі народны сход, якая 
гэта галіна ўлады? Трэцяя палата 
парламенту, ці абсалютная 
ўлада бюракратыі, бо нехта па-
за сістэмай патрапіць дэлегатам 
не здолее, бо відавочна, што 
выбары дэлегатаў будуць 
ускоснымі.

Адным словам нічога 
добрага нас у гэтай рэдакцыі 
Канстытуцыі не чакае. Уплываць 
на яе прыняцце ніхто не можа, бо 
пад выглядам контррэвалюцыі 
ўлада прасоўвае патрэбныя для 
яе змены.

З  праектам канстытуцыйных 
пераўтварэнняў з  пазіцыі БСДП 
можна азнаёміцца па спасылцы.

(скарочана) 
Прэс-служба БСДП 

www.bsdp.org

Владимир МАКЕЙ, министр 
иностранных дел Республики 
Беларусь:

— Кто-то говорит, что у нас 
диктатура, но, поверьте, мы 
заинтересованы в том, чтобы 
существовало альтернативное 
мнение. Более того, мы 
заинтересованы в том, чтобы и 
гражданское общество смелее 
высказывало какие-то свои 
инициативы и альтернативные 
точки зрения. Общеизвестно, 
что в споре рождается истина...

У нас готовы слушать и 
слышать альтернативное 

мнение гражданского общества. 
Но понятно, что это мнение 
должно быть конструктивным 
и нацеленным на сохранение 
государственности Беларуси, 
поступательное развитие 
государства и общества.

БЛИЦ-КОММЕНТАРИЙ
Министр иностранных дел 

Владимир Макей взывает: 
«Поверьте!» Но он не священник 
и не проповедник, а мы не 
адепты его секты, чтобы просто 
верить словам. Мы должны 
апеллировать к фактам.

А факты свидетельствуют об 

обратном.
Вся вторая половина минув-

шего года в Беларуси прошла под 
знаком ликвидации структур 
гражданского общества. 
Причем показательно, что еще 
30 июля 2021 года Александр 
Лукашенко заявлял о выявлении 
185 «деструктивных структур». 
Но в итоге план по ликвидации 
НГО был не только выполнен, но 
и существенно перевыполнен.

По состоянию на 1 января 
2022 года было известно о 309 
белорусских некоммерческих 
организациях, которых 
коснулась принудительная 
ликвидация. В маховик 
репрессий попали НГО вне 
зависимости от направления 

и характера деятельности. Это 
и культурные организации, и 
просветительские, и право-
защитные, и экологические, 
и исследовательские, и по 
защите прав потребителей, и 
социальные, и другие.

Какой «деструктив» несло 
«Таварыства беларускай 
мовы», которое занималось 
пропагандой белорусского 
языка?

Что крамольного было 
в деятельности Союза 
белорусских писателей, 
Белорусской ассоциации 
журналистов, Университета 
имени Нила Гилевича, 
«Таварыства беларускай 
школы», Гродненского детского 

хосписа, курсов белорусского 
языка «МоваНанова» и 
многих-многих других?.. 
Они что, пропагандировали 
войну, раздавали наркотики, 
нелегально обучали взрывному 
делу? Они работали на благо 
белорусов, заполняя те ниши, 
до которых у государства 
не доходили руки. В этих 
организациях объединялись 
люди без всякого приказа, 
по воле души. Государство 
посчитало опасным именно это?

Свою пламенную речь с 
призывом «Поверьте!» министр 
Макей адресовал непонятной 
делегации общественных 
активистов из Литвы. Однако он 

По состоянию на 1 января 2022 года было известно 
о 309 белорусских некоммерческих организациях, 
которых коснулась принудительная ликвидация.

ВЫЖЖЕННАЯ ЗЕМЛЯ
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РАСІЯ

наверняка забыл упомянуть, что в числе 
прочих в Беларуси были ликвидированы 
и культурно-историко-просветительская 
городская общественная организация 
«Объединение литовцев «Витис» в 
Минске, и Лидское общественное 
объединение литовцев «РУТА». 
Причем ни к политике, ни к протестам 
эти организации отношения не 
имели, они просто пытались помочь 
белорусским литовцам сохранять связь 
со своими корнями. И это крамола? Это 
«деструктивная деятельность»?

Наверняка не рассказал Владимир 
Макей своим гостям и про то, что многие 
общественные организации в Беларуси 
теперь закрываются сами. Потому что 
политика государства сформулирована 
предельно понятно: «Не высовываться!» 
Государство создает условия только 
для тех, кто работает под его крылом 
и кормится с его руки. Остальные в 
сегодняшней Беларуси фактически 
причислены к врагам.

«Смелее! — говорит Макей. — 
Государство заинтересовано в 
инициативах».

При этом в Уголовном кодексе для 
особо инициативных уже заготовлено 
наказание за действия от имени 
незарегистрированной организации.

«Смелее! — говорит Макей. — 
Государство заинтересовано в 
альтернативной точке зрения».

При этом независимые СМИ 
разгромлены, объявлены 
экстремистскими, сайты заблокированы, 
многие журналисты в тюрьме либо в 
эмиграции.

После президентских выборов 
государство применило к 
негосударственному сектору тактику 
выжженной земли. А теперь министр 
заявляет: «Общеизвестно, что в споре 
рождается истина». О чем это он? О какой 
Беларуси? О спорах между Азарёнком и 
Гигиным?

Если государство заинтересовано 
в дискуссиях по важным вопросам, 
почему мы не видим этого в 
государственных СМИ — на ТВ, в 
газетах, на радио? На экранах, в эфире, 
на страницах изданий одни и те же 
надоевшие лица. Они вбивают в головы 
электората одни и те же демагогические 
мысли. Никакой полемики, никакого 
разномыслия, никаких свежих взглядов 
на происходящие события и на будущее 
страны.

Если в споре рождается истина, то 
почему к разработке проекта новой 
Конституции не были подключены 
оппоненты действующей власти? 
Почему дискуссионные площадки 
превратились в междусобойчик под 
надзором идеологов?

Выпустите из тюрем тех, кто 
не побоялся выступить против 
фальсификации результатов 
голосования на президентских выборах. 
Дайте гарантию безнаказанного 
возвращения из-за границы многих 
тысяч белорусов, которые из-за жутких 
репрессий вынуждены были уехать в 
разные страны. Что, мнение этих людей 
по судьбоносным проблемам вам, 
господин Макей, не интересно? Жаль, 
что власти, которые олицетворяете и 
вы, Владимир Владимирович, считают их 
врагами народа. Но в истории подобное 
встречалось. И не сделать ли нужных 
выводов?

Вы говорите: «Готовы слушать и 
слышать». Где, господин министр? В 
следственном изоляторе, в тюрьме, на 
допросе?

Без сомнения, каждому из нас 
хотелось бы жить в такой Беларуси, о 
которой говорит Владимир Макей. Но, к 
сожалению, пока она существует только 
в речах министра иностранных дел для 
внешней презентации.

Публикация из № 6 газеты «Народная 
Воля»

www.nv-online.info

ЛІКВІДАЦЫЯ

Всё большую актуальность вновь приобретает анекдот 
времен гонки вооружений. Леонид Брежнев выступает в ООН 
и говорит: «Нам нужен мир». А потом добавляет: «Желательно 
весь». Примерно так сегодня выглядят внешнеполитические 
инициативы России.

КРЕМЛЬ В ОВЕЧЬЕЙ ШКУРЕ

Кремлевские пропагандисты 
пытаются натянуть на медведя 
овечью шкуру. РИА Новости в 
статье «Коллективная опасность: 
соседи России — под ударом 
Запада» пишут:

«Трупы на опустевших улицах, 
сожженные здания и автомобили, 
хаос, разбой — именно в 
такие витрины американские 
партнеры планируют 
превращать бывшие республики 
СССР. В ближайших планах 
наших американских партнеров 
— развалить абсолютно все 
анклавы цивилизации, еще 
сохранившиеся на окраинах 
бывшего СССР».

Ни единого доказательства 
существования этих темных 
планов по традиции не 
приводится. Зато на контрасте 
малюется «светлый образ»:

«Это русские заинтересованы 
в том, чтобы вдоль их границ 
цвели сто цветов и мирно 
жили сильные и независимые 
государства. Несмотря на все 
легенды и мифы национальных 
окраин, именно Россия веками 
несла цивилизацию в эти богом 
забытые уголки Земли. И только 
она заинтересована сегодня в 
том, чтобы обеспечивать их 
безопасное развитие. Для наших 
западных партнеров все это 
просто недогосударства».

О да, так «несла цивилизацию» 
(одни сталинские репрессии 
чего стоят), что многие 
«осчастливленные» при 
первой возможности стали 
дистанцироваться от России 
и искать счастья в Евросоюзе 
или где-нибудь еще. И это 
неудивительно: ведь даже в 
цитируемом абзаце сквозит 
имперское высокомерие 
по отношению к соседям: 
«национальные окраины», 
«богом забытые уголки Земли»!

Кто считает Беларусь, 
Украину и далее по списку 
«недогосударствами» вполне 
очевидно из высказываний 
высшего российского 

руководства. «Западным 
партнерам» пытаются 
приписать сказанное как раз 
Владимиром Путиным: «Украина 
— это даже не государство!»

Да и само РИА Новости в другой 
статье пишет:

«Восстановление геопо-
литического контроля России над 
постсоветским пространством 
действительно произойдет 
— можно называть это 
возрождением СССР, мы же будем 
говорить о строительстве 
Евразийского союза... Потому 
что восстановление 
российского геополитического 
пространства (не говоря уже 
о возвращении Украины) — 
это не прихоть Путина и не 
гегемонистские замашки Москвы, 
а восстановление естественного 
хода отечественной истории. 
Мы ничего ни у кого не забираем, 
мы лишь восстанавливаем 
временно утраченное».

Овечья шкура быстро треснула 
по шву и из-под неё проступили 
хорошо знакомые очертания 
хищника. Все постсоветские 
государства, по версии агентства, 
это не более, чем «временно 
утраченное российское 
геополитическое пространство». 
С таким отношением стоит ли 
удивляться, что соседи смотрят 
на Кремль, как минимум, 
настороженно. Испортить, если 
не навсегда, то очень надолго, 
отношения с Украиной – это 
надо было умудриться. И сейчас, 
конечно, можно бахвалиться о её 
возвращении на бумаге, однако 
на практике миссия выглядит 
невыполнимой.

Остаются, конечно, чисто 
силовые методы. Но как 
они стыкуются с образом 
«миротворца»? Оказывается, 
легко – даже в рамках одной 
статьи.

«Москва три десятилетия 
стремится к снижению военной 
напряженности в Европе и в 
мире, – утверждает Спутник-
Беларусь. – Вашингтон 30 лет 

безрассудно подталкивает 
Североатлантический альянс к 
расширению на восток и военному 
освоению постсоветского 
пространства, включая Украину. 
На этом историческом фоне 
постоянный представитель 
США при НАТО Джулианна Смит 
10 января заявила: «Россия, по 
сути, была главной угрозой 
европейской безопасности в 
последние два десятилетия». Не 
пора ли вызывать «санитаров» 
из ведомства Сергея Шойгу?

РФ оставляет за собой 
суверенное право на 
односторонние военные меры 
для защиты национальной 
безопасности».

«Снижение военной 
напряженности» посредством 
«односторонних военных мер» 
– неплохо, да? Откусить Крым 
у Украины и потом деланно 
возмущаться, что Россию считают 
главной угрозой европейской 
безопасности? Рядиться в тогу 
миротворца и грозить отправкой 
своих военных к постпреду США 
при НАТО? Тут «санитары» нужны, 
возможно, тому, у кого всё это 
умещается в одной голове и 
заметке.

А вот прекрасный пример, когда 
цели и задачи формулируются 
без обиняков и условностей. 
Телеграм-канал Россия – не 
Европа требует:

«Россия должна ликвидировать 
опасность включения Украины 
в НАТО «операцией принуждения 
к миру», «благо» ВСУ постоянно 
стреляют по Донбассу, где 
проживает уже 600 тыс. 
россиян, гибнут люди. На этот 
раз нельзя остановиться, как 
остановились в 2008 г. в Грузии. 
Пункт остановки – венгерская 
и польская границы. Никаких 
планов на отказ от Западной 
Украины не должно быть».

Тут волк уже даже не пытается 
маскироваться. Можно, 
конечно, попытаться списать 
агрессивные устремления на 
частное мнение автора канала. 
Но российские государственные 
мужи выражаются не менее 
агрессивно. В январе вице-
спикер Госдумы Петр Толстой 
заявил, что Россия должна 
быть восстановлена в границах 
Российской империи. Причем 
речь шла не только об Украине, 
но и о Финляндии!

Но результат «боевых 
действий», которые ведут 
«батальоны политруков» 
– обратный. Нейтральная 
Финляндия задумалась о 
вступлении в НАТО. Да и другие 
государства перспектива войти в 
состав империи не соблазняет.

«Кремлевские соловьи» 
оказывают своим хозяевам 
медвежью услугу. Такая 
пропаганда не способна овладеть 
ни умами, ни сердцами.

Михаил Брошин
gazetaby.info


